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گام معلق جودوي ايران

جودو ايران در ماه ابتدايي سال جاري يك آزمايش جدي را پشت سر گذاشت و همين آزمايش هم كافي بود تا

شمشيرهاي بسياري از رو بسته شوند.

جام جم آنلاين: جودو ايران در ماه ابتدايي سال جاري يك آزمايش جدي را پشت سر گذاشت و همين آزمايش هم كافي بود تا
شمشيرهاي بسياري از رو بسته شوند.

حضور در رقابتهاي قهرماني آسيا در ابوظبي امارات متحده عربي اگرچه براي حاج يوسفزاده، سرمربي تيم كشورمان يك فرصت
خوب به حساب ميآمد تا وي و همكارانش با بررسي جوانب، شرايط و ميزان آمادگي مليپوشان را قبل از شركت در مسابقات
بينالمللي كه كسب سهميه المپيك به حساب ميآيد مورد محك و آزمايش قرار بدهند، اما براي گروه مخالف نيز بهترين موقعيت را
مهيا كرد تا براي حمله به گروه فعلي كادر فني تيم ملي بهترين دستاويز را در اختيار داشته باشند. البته اين موضوع براي اهالي جودو و
ورزش چندان تازگي ندارد، چرا كه اختلافات بين جامعه جودو چندين سال است كه زخم باز كرده و هر بار نيز عميقتر ميشود. در واقع

اين بزرگترين معضل جودو در سالهاي گذشته بوده و همين عامل است كه زمينهساز ناكاميهاي متوالي شده است.

شرايط به گونهاي است كه هر تورنمنتي كه پيش روي جودوي ايران قرار ميگيرد منتقدان را آماده يك تهاجم ديگر ميكند و البته افت
از گروه فعلي فراهم آيد. شايد اگر انتقاد  ايران در قياس با چند سال پيش نيز مزيد بر علت شده تا زمينههاي  شديد جودوي 
جودوكاران نتايج بهتري در رقابتهاي بينالمللي كسب ميكردند، اينگونه مورد آماج حملات قرار نميگرفتند. نكته قابل ذكر در
خصوص جودوي ايران اين است كه نتيجه نگرفتن در تورنمنتهاي مختلف طولاني شده و به نظر ميرسد در بخش پشتوانهسازي
فعاليتهاي خوبي صورت نگرفته است. شايد 2 مدالي كه محمدرضا رودكي، نماينده سنگين وزن ايران در بازيهاي آسيايي گوانگجو
كسب كرده بود مرهمي بر زخمهاي اين رشته بود، اما عمق اين زخمها به اندازهاي زياد است كه اين دو مدال هم نميتواند گروه

منتقد را به عقبنشيني وادارد.

محمود ميران، كاپيتان سابق تيم ملي و سرمربي اين تيم در مقطعي كه با ورزش قهرماني وداع كرده بود، بلافاصله پس از مسابقات
قهرماني آسيا كه با كسب 2 نشان برنز توسط اعضاي تيم ايران خاتمه يافت دست به انتقاد شديد از تيم ملي زد و مدعي شد كادر فني
تيم كشورمان هيچ تغييري در روند اين تيم در قياس با گذشته ايجاد نكرده است. ميران در عين حال گفته است: &#171;به نظر من
بود قرار  باره واكنش نشان بدهد، چرا كه  اين  بايد در  تربيت بدني  اخير جودو غيرقابل توجيه است و سازمان  نتايج يكسال 
فدراسيونهايي كه عملكرد ضعيفي دارند دچار تغيير شوند. متاسفانه نتايجي كه در رقابتهاي آسيايي امارات رقم خورد از قبل هم
قابل پيشبيني بود و اگرجودوي ايران همين روال را ادامه بدهد همين 2 مدال برنز را نيز در سالهاي آينده از دست خواهد داد.

جودو به نظر من بايد تغيير مسير بدهد و به آنچه كه استحقاقش را دارد، برسد.»

ميران كه هنوز هم از نوع برخورد با خودش به هنگام سرمربيگري تيم ملي دل پري دارد با مطرح كردن تغيير كادر فني به عنوان يكي از
راهكارها، به نوعي ميخواهد تاريخ را براي كادر فني تيم ملي تكرار كند! اين در شرايطي است كه از مدتها قبل بحث استفاده از يك
مربي خارجي در تيم ملي به گوش ميرسيد و حاج يوسفزاده، سرمربي كنوني تيم كشورمان نيز از سفر يك مربي ايتاليايي به تهران

خبر داده كه قرار است براي مذاكره با فدراسيون ايران به تهران سفر كند.

وي در عين حال ميگويد: &#171;مربيان كرهاي و ژاپني خوب هستند، ولي اين كشورها مربيان درجه يك خود را به ما نميدهند، چرا
كه ميترسند رقيب آنها بشويم. البته با يك مربي ژاپني و يك ايتاليايي مذاكراتي داشتيم كه مربي ايتاليايي قهرمان المپيك شده و اگر

با وي به توافق نهايي برسيم خيلي خوب است.»

يك گام رو به جلو؟

اگر چه انتقاداتي در خصوص نتايج تيم ملي در رقابتهاي قهرماني آسيا در امارات مطرح است، اما نتايج كسب شده در اين دوره از
رقابتها چندان با ادوار قبل تفاوتي نكرده و شايد به نوعي يك گام رو به جلو هم برداشته شده است؛ گامي كه البته محكم و بلند
نبوده است! تيم ملي جودوي ايران در شرايطي راهي اين مسابقات شد كه محمدرضا رودكي ستاره كنوني جودوي كشورمان به دليل
مشكلات قلبي كه از بازيهاي آسيايي گوانگجو گريبانش را گرفت نتوانست تيم ايران را همراهي كند تا يك مدال مسلم از اين طريق از
دست برود. با اين حال شاگردان حاج يوسفزاده كه بيش از هر چيزي كسب سهميه المپيك را مد نظر دارند با كسب 2 نشان برنز و
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رسيدن روي سكوي ششم آسيا به كار خود پايان دادند.

نكته: هر تورنمنتي كه پيش روي جودوي ايران قرار ميگيرد منتقدان را آماده يك تهاجم ديگر ميكند و البته افت شديد جودوي ايران
در قياس با چند سال پيش نيز مزيد بر علت شده است

علي معلومات در وزن منهاي 73 كيلوگرم و امير قاسمينژاد در وزن منهاي 81 كيلوگرم 2 نشان برنز ايران را در اين مسابقات از آن خود
كردند. تيم ملي جودو در شرايطي روي سكوي ششم آسيا ايستاد كه در دوره قبل به يك نشان برنز بسنده كرده بود كه با احتساب يك
عنوان پنجمي در مكان نهم آسيا قرار گرفت. در واقع اگر عملكرد رقابتهاي آسيايي تايوان و امارات مورد قياس قرار گيرند، بايد اذعان
داشت تيم ملي جودو در اين دوره با صعودي 3 پلهاي همراه شده است. البته منتقدان چنين رتبهاي را هم براي تيم كشورمان
نتيجهاي ضعيف تلقي كرده و معتقد هستند كه تيم ملي جودوي ايران همچنان درجا ميزند. اما سرمربي تيم ملي در دفاع از عملكرد
اين تيم ميگويد: &#171;در طول اين مدتي كه تيم ملي را در اختيار داشتم هيچ تغييري در تركيب تيم ملي به وجود نيامد و اگر هم
فرد جديدي به تيم ملي آمد از قبل مليپوش بوده است. ما در گوانگجو يك نقره و يك برنز گرفتيم و اين بار هم كسي را نداشتيم كه
بتواند مقامي بهتر از عنوان پنجمي كسب كند. قبول دارم كه كسب 2 مدال برنز و پنجم شدن در آسيا نتيجه خوبي نيست، ولي نسبت

به قبل، اوضاع بهتري پيدا كردهايم.»

وي با مطرح كردن اين موضوع كه جودو پشتوانه خوبي ندارد، يادآور شد: &#171;به نظر من بايد يك كار اساسي در ردههاي
نوجوانان و جوانان انجام بدهيم، چرا كه نفرات خوبي براي آينده نداريم. بايد زمينهاي ايجاد كنيم كه جوانها هم خود را نشان بدهند
و تجربه كسب كنند. به عنوان مثال ما از نوريزاده كه در مسابقات جوانان آسيا قهرمان شده بود به اردوي بزرگسالان دعوت كرديم كه
حتي مقابل نفرات دوم و سوم، تيم ملي نيز ضربه فني شد و نشان داد كه در پشتوانهسازي ضعيف هستيم. به نظرم بايد براي تيمهاي

پايه مربيان خوب خارجي بياوريم تا از اين شرايط دور شويم.»

مسعود حاجيآخوندزاده، عضو پيشين تيم ملي معتقد است كه مشكلات جودو با آوردن يك مربي مطرح خارجي رفع نخواهد شد، چرا
كه امكانات لازم براي اين رشته مهيا نشده و اين رشته در زمينه ارتباطات بينالمللي و حضور در تورنمنتهاي اروپايي شرايط خوبي

ندارد.

در كنار اين اتفاقات، مهمترين نكتهاي كه ميتوان به آن اشاره داشت كسب سهميه المپيك لندن است كه نگرانيها را افزايش داده
است. تيم ملي تورنمنتهاي نسبتا زيادي براي اين مهم دارد، ولي نميتوان به جرات از كسب سهميههاي المپيك بعدي با اطمينان
صحبت كرد. با وجود اين اختلافات تمامنشدني در جودو و ميزان آمادگي مليپوشان اوضاع چندان اميدواركننده را پيشروي اين

رشته رزمي قرار نميدهد.
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